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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از افزایش تعداد 
سایت های نسل پنجم و ظرفیت شبکه تا پایان 

دولت خبر داد.
عیســی زارع پور دیروز در همایش 5G IRAN به عنوان 
اولین همایش ملی در این حوزه که در پژوهشگاه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به منظور بررســی چالش های این مسیر و 
تنظیم گری این موضوع برگزار شــد با اشاره به اینکه رویکرد 
وزرات ارتباطــات فراهم کردن ســرعت چند صد مگابیت بر 
ثانیه است گفت: با پوشش فیبر نوری در شهرها سرعت های 
۹۰۰مگابیت بر ثانیه برای مردم فراهم شــده و در سند طرح 
کلان شبکه ملی اطلاعات نیز توسعه زیرساخت های ارتباطی 
که مکمل ان پروژه فیبر نوری اســت قید شده. در حال حاضر 
۴میلیون خانوار تحت پوشــش قرار گرفتنــد و ۹ پروانه برای 
اپراتورها صادر شده است که به زودی به ۱۰ اپراتور می رسند 
و تا پایان دولت ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند.

وی با اشاره به اینکه تا 5 سال آینده تمام ساختمان ها به فیبر 
نوری متصل می شوند، افزود: پروژه فیبر نوری چهره ارتباطات 
ثابت را تغییر می دهد و زیر ساختی برای ارتباطات سیار می شود 
چرا که برای نســل چهارم و پنجم زیر ساخت مبتنی بر فیبر 
نیاز داریم. زارع پور ادامه داد: پروژه فیبرنوری با زیرساخت نسل 

پنجم همراه خواهد بود و ما همچنین برای توسعه نسل پنجم 
مقدمات را فراهم کردیــم و به زودی فرکانس جدید ۳۶۰۰ و 

۳۷۰۰ واگذار می شود.  
وی افــزود: علاوه بر واگذاری فرکانــس، واگذاری پروانه به 
۱۰اپراتور قدم جدیدی برای توسعه نسل پنجم فراهم می کند. 
همچنین در مدل اقتصادی و نظام تعرفه گذاری برنامه هایی در 
دستور کار داریم.همچنین در راستای توسعه فیبر نوری شبکه 

مادر مخابراتی را تقویت می کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: از ابتــدای دولت تا حالا بیش از پنجاه 
درصد به ظرفیت شبکه اضافه شده و تا پایان دولت 5۰ درصد 
دیگر اضافه خواهد شد.زارع پور ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ نسخه 
نویسی الکترونیک قرار بود اجرایی شود و وزارت بهداشت این 
طور بیان می کرد که زیرســاخت نداریم اما متوجه شدیم که 
۹۰درصد نسخه ها در برخی شهر ها الکترونیکی نوشته می شود 
و در حال حاضر ۹۳ درصد روستاها نیز زیر ساخت الکترونیک 

دارند.
وی با اشــاره به سایت های نســل پنجم در کشور گفت: 
سایت های نسل پنجم در کشور سه یا چهار درصد و یا حدود 
زیر 5 درصد اســت که در این راستا برنامه داریم تا پایان دولت 
تعداد سایت های نسل پنجم را به ۱۰ درصد برسانیم این موضوع 

نیز در سند طرح کلان شبکه ملی اطلاعات مطرح شده است
وزیر ارتباطات در جمع خبرنگاران نیز در خصوص پیشرفت 
نسل پنجم تلفن همراه در کشور گفت: نزدیک ۸۷ درصد کشور 

تحت پوشــش نسل چهارم تلفن همراه هستند و در روستاها 
حدود ۹۳ درصد به نســل سوم و نســل چهارم تلفن همراه 
دسترسی دارند. وی با اشــاره به اینکه دلایل مختلفی برای 

پیشرفت کم نســل پنجم وجود دارد گفت:یکی از دلایل این 
است که تامین تجهیزات برای اپراتورها کمی با مشکل روبرو بود 
و از طرفی مدل اقتصادی شبکه مدلی نیست که اپراتورها انگیزه 
داشته باشند و همچنین زیرساخت کشور برای نسل پنجم آماده 
نبود. زارع پور ادامه داد: بی تی اس های نسل پنجم حتما باید 
به فیبرنوری متصل شوند و شبکه فیبرنوری شبکه کاملی نبود 
که انشالله با اجرای فیبرنوری آماده نسل پنجم خواهیم بود. نسل 
پنجم هم به گونه ای است که تعداد سایت هایش بسیار بیشتر از 
نسل چهارم خواهد بود ما به همین منظور هم پروژه فیبرنوری را 
پیش می بریم و هم آماده می شویم زیرساخت لازم برای توسعه 

نسل پنجم را داشته باشیم.
وی به افزایش ظرفیت شبکه مادر مخابراتی در کشور اشاره 
کرد و گفت: بخش هایی از شبکه برای بخش خصوصی بود 
حتما باید دولت مشوق هایی فراهم کند و مدل اقتصادی به گونه 

ای باشد که پاسخگوی سرمایه گذاری اپراتور ها باشد.
زارع پور در خصوص فرکانس مورد نیاز نسل پنجم گفت: دو 
تا سه محدوده فرکانسی است که فرکانس طلایی برای نسل 
پنجم محسوب می شود که یکی از این فرکانس ها ۳۷۰۰ یا 
۳۸۰۰ که در کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات تصویب شده 

در آستانه واگذاری به اپراتورها است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد:

افزایش تعداد سایت  های نسل پنجم و ظرفیت شبکه تا پایان دولت
جزییات ۳ تراشه جدید اپل فاش شد

اپل تصمیم دارد تراشــه های  M3 را در رویداد »Scary Fast« امشب به 
وقت آمریکا رونمایی کند. این تراشــه ها شامل 3 مدل Pro M3  ، M3 و 

Max M3 هستند.
به نقل از انگجت، رویداد مذکور ساعت ۸ شب به وقت آمریکا آغاز و پیش بینی می شود چند 
سخت افزار در آن رونمایی شوند.مارک گورمن خبرنگار نشریه بلومبرگ گزارش داده بود این 
شرکت مشغول آماده سازی یک رایانه آی مک ۲۴ اینچی است که احتمالا در این رویداد همراه 
یک مک بوک آپدیت شده با تراشه سری M۳ رونمایی می شود.گورمن در گزارشی در این 
باره نوشت تراشه استاندارد M۳ احتمالا یک سی پی یو ۸ هسته ای و یک جی پی و ۱۰ هسته 
ای مشابه تراشه M۲ است، اما سرعت عملکرد و حافظه آن ارتقا یافته است.همچنین او در 
 M۳ و M۳ گزارشش اشاره کرده بود شرکت مشغول آزمایش چند تنظیمات برای تراشه های
Max است.احتمالا تراشه Pro M۳ با ۱۲ هسته و جی پی یو ۱۸هسته ای و همچنین یک 
گزینه گرانقیمت تر با سی پی یو ۱۴ هسته ای با جی پی یو ۲۰ هسته ای عرضه خواهد شد. از 
سوی دیگر تراشه  Max M۳ ممکن است با سی پی یو ۱۶ هسته ای و جی پی یو با ۳۲یا 

۴۰ هسته به بازار عرضه می شود.

تنظیم گری بازار مسکن
ادامه از صفحه یک

بنابراین منطق اصلاحیه ماده 5۴ قانون مالیاتهای مستقیم این است که واحدهای مسکونی 
را خالی نگه نداریم تا کسانی که متقاضی مسکن هستند بتوانند استفاده کنند.وجود خانه خالی 
به منظور نقل وانتقال امری ذاتی در بازار مسکن است. موردی که مسئله خانه خالی را پررنگ 
می کند؛ اختلاف آن در ایران با متوســط نرخ طبیعی است که رغبت محتکران را به خرید و 
نگهداری ملک برای کسب سود و انباشت سرمایه نشان می دهد.درواقع خانه ها می تواند ناشی از 
عوامل مختلف ازجمله مشکلات قضایی، خانه تعطیلاتی، وراثت، مهاجرت های فصلی یا دائمی، 
زمان نقل و انتقال و ســکونت مالک یا مستأجر جدید و حتی زمان لازم برای فروش و اجاره 
خالی باشند؛ اما در این میان خانه هایی نیز برای استفاده از بازار کم ریسک و پرسود مسکن خالی 
می مانند که این مسئله، به کاهش عرضه خانه به منظور بهره برداری و سرمایه ای شدن این 
کالای مصرفی و به تبع آن رشد قیمت اجاره و افزایش فشار بر مستأجران و فاقدان مسکن ملکی 
را به دنبال دارد.علاوه براین، خالی ماندن خانه ها به دلیل محبوس شدن حجم عظیمی از سرمایه 
کشور، به رشد تولید و اشتغال نیز آسیب می رساند.بررسی تجارب کشورها نشان می دهد که 
دولت ها برای برقراری ثبات در بازار و کنترل قیمت ها از اهرم مالیاتی استفاده می کنند و با سازوکار 
مشخص برای مالکانی که به قصد کسب سودهای غیرمنطقی به بازار مسکن گام گذاشته اند، 
هزینه ایجاد می کنند.این اقدام مالکان دارای تعداد زیاد خانه را به عرضه واحدها یا پرداخت مالیات 
هدایت می کند که در هر دو حالت برای بخش عمده مردم منفعت خواهد داشت. البته در این 
راستا باید توجه ویژه ای به برطرف کردن چالش های قانونی و اجرایی شود تا این ابزار مفید و 
مناسب عمل کند.افزایش فشار بر مستأجران و فاقدان مسکن ملکی را به دنبال دارد. خالی ماندن 
خانه ها به دلیل محبوس شدن حجم عظیمی از سرمایه کشور، به رشد تولید و اشتغال نیز آسیب 
می رساند.بررسی تجارب کشورها نشان می دهد که دولت ها برای برقراری ثبات در بازار و کنترل 
قیمت ها از اهرم مالیاتی استفاده می کنند و با سازوکار مشخص برای مالکانی که به قصد کسب 
سودهای غیرمنطقی به بازار مسکن گام گذاشته اند، هزینه ایجاد می کنند.می توان عنوان کرد 
وضع مالیات بر خانه های خالی در کشور می تواند موجب تغییر انگیزه هایی شود که برخی از افراد 
را به عدم عرضه مسکن خالی خود برای اجاره ترغیب می کند.ایجاد زیرساخت اطلاعاتی املاک 
و همچنین محل سکونت می تواند بستر سیاستگذاری را علاوه بر حوزه مسکن در سایر حوزه ها 
ازجمله سیاستهای حمایتی مبتنی بر خانواده و همچنین سایر مالیات های حوزه مسکن فراهم کند.

تجربه کشورها نشان می دهد وضع مالیات بر خانه های خالی می تواند به افزایش عرضه مسکن و 
کنترل بازار اجاره مسکن منجر شود اما به دلیل جزئیات و پیچیدگی های فراوان این پایه مالیاتی، 
لازم است در طراحی آن دقت شود.باوجوداینکه این قانون ازقبل ازانقلاب درکشوروجودداشته 

است وچندین باردچارتغییراتی شده است اماتاکنون عملًا اجرایی نشده است.
برخی از مالکان با توجه به ریسک های مترتب بر عملیات اجاره حتی با وجود هزینه مالیات 
بر خانه خالی از اجاره ملک خود صرف نظر می کنند. راه حل مکمل قانون مالیات بر خانه های 
خالی برای مواجهه با این افراد چاره اندیشــی در خصوص این ریسک ها و تلاش برای کاهش 
آنهاست و باید در قوانین مربوط به اجاره داری، تغییراتی صورت گیرد که علاوه بر کاهش قابل توجه 
پرونده های قضایی با موضوع اجاره، بخش قابل توجهی از ریسک ها را برای موجر مرتفع کرده 
و احقاق حقوق مالکیت را برای وی تسهیل کند که این موارد در کنار مالیات بر خانه های خالی 

می تواند به تنظیم گری بازار اجاره نیز کمک کند.

 قانون اخذ مالیات بر عایدی سرمایه عوایدی 
برای اقتصاد نخواهد داشت

ادامه از صفحه یک- این کارشناس و تحلیلگر اقتصادی افزود: بی تردید در شرایط تورمی 
که دولت مسبب آن است و قادر به اتخاذ سیاست های درست و مدیریت اقتصاد نیست که تورم 
را کاهش دهد آنچه به عنوان مالیات از دارایی و عایدی سرمایه کسب شود بیشتر به بغرنج تر 
کردن رابطه مردم با دولت، بی اعتماد بیشتر به دولت و تداوم جنگ اعصاب با جامعه می انجامد 
که کمترین اثر مثبتی روی اقتصاد و روی افزایش سرمایه اجتماعی ندارد.عطا بهرامی ادامه داد: 
به بیان بهتر می توان گفت اخذ مالیات از عایدی سرمایه در حالی که بهره وری اقتصادی ایجاد 
نشده و سرمایه های مردم به دلیل تورم بالا رفته نه ارزش افزوده ای که منجر به بالا رفتن درست 
ارزش دارایی شود بیشتر تلکه کردن مردم است تا اجرای قانون درستی در راستای اخذ مالیات 
از دهک های مختلف جامعه بخصوص قشر دارا و ثروتمند.عطا بهرامی، کارشناس و تحلیلگر 
اقتصادی در گفت وگو با روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد: اصولا کشورهای مختلف بخصوص 
کشورهای توسعه یافته مالیات را به جهت تنظیم گری اخذ می کنند تا مانع اختلافات طبقاتی 
بسیار زیاد بین مردم شوند به گونه ای که مثلا در همه جای دنیا از دارنده ویلاهای و خانه های 
لوکس مالیات های ســنگینین اخذ می شود، راهبرد درستی که از آن به عنوان تنظیم گری 
می توان یاد کرد که منطق محکمی پشت آن وجود دارد در حالی که در ایران مشخص نیست 
دولت و مجلس به چه دلیلی مالیات هایی به مردمی تحمیل می کنند که از شدت تورم روزگار 
را به سختی می گذرانند و اگر دارایی خریداری می کنند ناشی از نگرانی بابت کاهش ارزش پول 
ملی و آینده اقتصادی خود است لذا می توان گفت هدف قانون اخذ مالیات بر عایدی سرمایه 
در وضعیت اقتصاد تورمی ایران اصلا مشخص نیست و عوایدی برای اقتصاد نخواهد داشت.

گروهی متشــکل از دانشمندان کشــورهای مختلف به روش 
جدیدی دست یافتند که می تواند توسعه صفحات خورشیدی از 
جنس پروسکایت مقاوم و کارآمد را تسهیل کند. این صفحات 
خورشیدی به دلیل وجود ساختاری شفاف در جذب نور مرئی عالی 

عمل می کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی »فیز«، نسل بعدی صفحات خورشیدی که 
این گروه از دانشــمندان به فناوری ساخت آن دست یافته اند، ارزان تر و مقاوم تر 
برای تولید برق نسبت به صفحات خورشیدی سنتی است؛ اما هنوز موانعی برای 

افزایش کارایی این ابزارها در شرایط عادی وجود دارد.
نلسون دزده، استاد رشته مهندسی انرژی و معدنی در دانشگاه دولتی پنسیلوانیای 
آمریکا و یکی از محققان این گروه از دانشــمندان این روش را در مقاله ای در 
نشریه انرژی طبیعت/ Nature Energy  برای خلق صفحات خورشیدی 
پروسکایت )نوعی ماده معدنی از مجموعه کانی ها( تشریح کرده  که اکنون ۲۱.5۹ 

درصد کارآمدی نور خورشید نسبت به برق دارد.
دزده می گوید: ماده پروسکایت  برای تولید صفحات خورشیدی مفید است؛ زیرا 
با استفاده از این ماده می توان صفحات خورشیدی را در دمای محیط و با استفاده 

از انرژی کمتری نسبت به مواد سیلیکونی سنتی تولید کرد.
محققان می گویند این روش شرایط را برای توسعه صفحات خورشیدی ساخته 
شــده بر مبنای همه نوع پروسکایت  یا ترکیبات مختلف پروسکایت ها فراهم 
می کند. اقدامات و پژوهش های آتی علاوه بر توســعه روش ها برای استفاده از 
ترکیب های مختلف می تواند شامل مقاوم ساختن بیشتر صفحات خورشیدی 
ســاخته این گروه از پژوهشگران در شــرایط محیطی و رساندن آنها به اندازه 

صفحات خورشیدی سنتی فعلی باشد.
با وجود این، دانشــمندان یادشده در مقاله خود متذکر شده اند که مواد مدنظر 
استفاده شده برای این نوع صفحات خورشیدی؛ شامل هالیدهای فلزی ترکیبی 
حاوی اجزای آلی اســت که در برابر رطوبت، اکسیژن و گرما حساس اند و به 
همین دلیل قرار گرفتن در معرض شــرایط واقعی می تواند منجر به تخریب 

سریع عملکرد شود.
یک راهکار استفاده از مواد پروسکایتی غیرآلی مانند یدید سرب سزیم است که 
خواص الکتریکی خوب و مقاومت بیشتری نسبت به عوامل محیطی دارد. اما این 
ماده چند شکلی است؛ یعنی در فازهای متعدد با ساختارهای کریستالی متفاوت 
وجود دارد. دو فاز این مواد برای ساخت صفحات خورشیدی مناسب است، اما 

می تواند به راحتی در دمای محیط به فاز غیر فوتواکتیو نامطلوب تبدیل شود که 
کارایی صفحات خورشــیدی را کاهش می دهد. دانشمندان با استفاده از روش 
رسوب گذاری دوگانه و با تغییر فازهای این ماده، توانستند مواد نیمه رسانایی تولید 
کنند که می توان از آنها برای کمک به جذب انرژی بیشتر از خورشید و تبدیل به 

برق کارآمدتر استفاده کرد.
دزده در این مورد گفت: نکته جذاب در این دســتاورد کار استفاده از صفحات 
خورشیدی ناهمگون فاز با استفاده از دو فاز و شکل متفاوت از یک ماده است. 

این امر پایداری مواد را بهبود می بخشد و از تبدیل متقابل بین دو فاز جلوگیری 
می کند.

وی افزود: محققان در نهایت صفحاتی را طراحی کردند و ساختند که کارایی آن 
در تبدیل نور خورشید به برق ۲۱.5۹ درصد است و این رقم در میان بالاترین های 
درصد گزارش شده برای این نوع رویکرد و نشان دهنده مقاومت عالی صفحات 
خورشیدی است. صفحات خورشیدی دستگاه ها پس از ۲۰۰ ساعت نگهداری در 
شرایط محیط بیش از ۹۰ درصد کارایی اولیه را حفظ کردند. روش استفاده از دو 
فاز یک ماده که در طراحی و توسعه در این صفحات استفاده کردیم، آینده روشنی 
را برای صنعت صفحات خورشیدی پروسکایتی بسیار کارآمد و پایدار رقم می زند.

به گفته پژوهشگران، روش رسوب گذاری دوگانه استفاده شده زمینه را برای 
توســعه صفحات خورشیدی ساخته شــده از انواع پروسکایت ها فراهم کند. 
همچنین با توســعه این روش به دیگر ترکیبات شیمیایی، پژوهش های آینده 
شامل ساخت همین نوع صفحات خورشیدی به شکلی مقاوم تر و رساندن آنها به 

اندازه صفحات خورشیدی سنتی را می توان پیش برد و ساخت.
دزده نیز گفت: انتظار داریم با این رویکرد میزان کارایی صفحات خورشیدی را 
به ۲5 درصد برسانیم و در این زمان روند تجاری سازی محصول را آغاز می کنیم.

نسلجدیدصفحاتخورشیدیبهبازارمیآید
دستاورددانشمندان؛

اخبار کوتاه 

سامانه طراحی شده دانشجوی دکتری هوش مصنوعی دانشگاه تهران برای تشخیص 
سرطان سینه با دقت بالای ۹۸ درصد به مرحله تجاری سازی رسید.

این سامانه توسط مهدی حمصیان دانشجوی دکتری هوش مصنوعی و محاسبات نرم پردیس بین المللی 
کیش دانشگاه تهران طراحی شده است که در اجرای پایلوت روی هفت هزار بیمار، دقت تشخیص بالای ۹۸ 
درصد را نشان داده است.طراح این سامانه گفت: این نرم افزار جهت بالا بردن دقت تشخیص و بهره وری بالاتر 
بر روی بیماران مبتلا به سرطان سینه پیاده سازی شده است، ضمن اینکه این الگوریتم روی هفت هزار نفر 

بیمار سرطانی در ایران به صورت پایلوت اجرا شده و با دقت ۹۸.۶ درصد اندازه گیری شده است.
حمصیان افزود: کاربرد این روش در تشخیص بیماری سرطان سینه با استفاده از ابزار کمک تشخیصی 
تصویر ماموگرافی اســت. رادیولوژیســت ها از طریق این روش می توانند برای افزایش دقت تشخیص و 
کاهش زمان جواب دهی تصاویر ماموگرافی استفاده کنند؛ ضمن اینکه این نوع از سرطان را در مراحل اولیه 
شناسایی می کند.وی، کاهش خستگی چشم رادیولوژیست به علت کار با تصاویر کاملًا رنگی، افزایش دقت 
رادیولوژیست به علت طیف بندی رنگی براساس میزان تراکم در تصویر، افزایش میزان دقت در تشخیص 
میکروکلسیفیکاسیون ها به علت تفاوت بارز رنگی در تصویر ماموگرافی، افزایش میزان دقت در تشخیص 
تومورها به علت تفاوت بارز رنگی در تصویر ماموگرافی و کاهش زمان تشخیص توسط رادیولوژیست به علت 

ساده سازی تصویر با طیف بندی رنگی را از دیگر ویژگی های این سامانه عنوان کرد.
طراح این سامانه تشخیصی یادآور شد: این سامانه با عنوان »سامانه هوشمند پیش بینی سرطان سینه« با 
شماره ۹۱۸۳۶ در سازمان مالکیت معنوی ایران در طبقه بندی بین المللی A۶۱l 5۶/۱5 به ثبت رسیده است.

براساس اعلام دانشگاه تهران، این سامانه در رویداد فن نما که به تازگی با حضور شرکت های دانش بنیان و 
فناور از سراسر کشور برگزار شد، پس از بررسی های تیم داوری سازمان جهانی مالکیت معنوی و اختراعات، 
موفق به کسب مدال طلای این مسابقات شد. اولین مقاله علمی استخراج شده از پژوهش های این دانشجوی 
دانشگاه تهران در زمینه طراحی این سامانه تشخیصی در سال ۲۰۱۶ به عنوان یکی از مقالات برتر کنگره 

بین المللی سرطان سینه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی انتخاب شد.

شرکت آسترازنکا با خرید لیسانس از شرکت نانوفرم به فناوری هوش مصنوعی موسوم 
به STARMAP  دسترســی پیدا کرد. این فناوری برای پایش مولکول ها به منظور 

توسعه محصولات دارویی قابل استفاده است.
Starmapشرکت نانوفرم یک نسخه هوش مصنوعی دیجیتال است که به نام گسترش کنترل شده 
فناوری راه حل های فوق بحرانی )CESS( خوانده می شود. این فناوری امکان ایجاد نانوذرات  API  را 
مستقیماً از محلول امکان پذیر می کند، که به شرکت اجازه می دهد تا تصمیم بگیرند که کدام مولکول ها باید 

به صورت فرمولاسیون نانویی استفاده شوند.
این فناوری آنلاین، که با موفقیت ارزیابی فناوری را در مطالعات امکان سنجی بالینی پشت سرگذاشته است، 

به مشتریان این امکان را می دهد تا تعداد زیادی از آزمایش را از طریق دسکتاپ خود انجام دهند.
ایــن فناوری امنیت و محرمانه بودن، مقیاس پذیری، چابکی و بینش های جدید را به کاربران به ارمغان 
می آورد. براساس قراردادی که میان دو شرکت امضا شده، نانوفرم به استرازنکا اجازه می دهد تا با انتخاب 
بهترین گزینه های مولکولی، به غربالگری مولکولی بپردازد. علاوه بر این فراهمی زیستی بالاتر، تمایز میان 

گروه های هدف و فرمولاسیون را بهبود می بخشد.
  Starmap شرکت نانوفرم در این قرارداد اجازه دسترسی به اطلاعات مولکول های غربال شده با فناوری

را پیدا می کند، غربالگری که برای مدیریت مولکول های مناسب به منظور تولید داروها انجام می شود.
علاوه بر این، هر دو شــرکت به طور مشترک مفاهیم و راهبردهای نوآورانه توسعه محصول را با هم به 
اشتراک می گذارند. کریستین جونز، مدیر ارشد تجاری نانوفرم می گوید: »همکاری با دیگر شرکت ها برای 
توسعه داروهای جدید ضروری است. با ترکیب رویکرد Starmap مبتنی بر هوش مصنوعی و فناوری نانو 

می توانیم به سرعت بخشیدن به اهداف توسعه دارو در استرازنکا کمک کنیم.«
در ســپتامبر سال ۲۰۱۹، نانوفرم و آســترازنکا برای ارزیابی فناوری CESS نانوفرم در طیف وسیعی از 
محصولات دارویی اختصاصی آسترازنکا همکاری کردند. هدف از این مطالعه ارزیابی این موضوع بود که آیا 

فناوری CESS می تواند در سراسر زنجیره ارزش دارویی ارائه شود.

سامانهتشخیصشایعتریننوع
سرطاندرکشورتجاریسازیشد

استفادهآسترازنکاازترکیبنانو
وهوشمصنوعیبرایتوسعهدارو

مدیرعامل ایرانسل در همایش ملی نسل پنجم ارتباطات در ایران، از دو برابر شدن تعداد 
سایت های نسل پنج ایرانسل تا پایان سال ۲۰۲۴ میلادی خبر داد.

به گزارش روابط عمومی ایرانســل، همایش ملی نسل پنجم ارتباطات در ایران، صبح دبروز دوشنبه ۸ آبان 
۱۴۰۲، با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، امیر محمدزاده لاجوردی جانشین وزیر در امور 
ارتباطات و معاون وزیر و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، علی اصغر انصاری معاون برنامه ریزی 
و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و مجری و دبیر شــورای راهبری توســعه شبکه ملی 
اطلاعات، محمد رضوی زاده رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل، 
مدیران ارشد وزارت ارتباطات و مدیران ارشد اپراتورهای تلفن همراه، در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
برگزار شد.مدیرعامل ایرانسل در این همایش، با اشاره به گزارشی از وضعیت نسل پنج تلفن همراه در ایران گفت: 
5G  از سال ۱۳۹5 در ایران با یک پایلوت اولیه در ایرانسل و با یک تست آزمایشگاهی آغاز شد، تا در سال ۹۹ 
با همکاری پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، اولین سایت تجاری نسل پنج را در کشور راه اندازی کنیم. به 
تازگی و همزمان با ۱۷ سالگی ایرانسل نیز، تعداد سایت نسل پنج ایرانسل را به ۶5۰ رساندیم و این عدد اکنون 
به ۷۰۰ نزدیک شده است که در سراسر کشور قرار دارند. حدود ۶ میلیون مشترک با گوشی پشتیبانی کننده از این 
نسل در شبکه ایرانسل وجود دارند که حدود ۶ هزار نفر از آن ها تجربه بهره مندی از این نسل را تاکنون داشته اند. 
البته می توان گفت با این تعداد مشترک، ترافیک به نسبت کمی را در شبکه 5G در مقایسه با کل ترافیک شبکه 
داریم و دلیل آن این است که با وجود توسعه تعداد سایت ها، این سرویس هنوز روی درصد زیادی از گوشی های 
تلفن همراه کاربران قفل است.وی در ادامه افزود: نسل پنج تلفن همراه ویژگی هایی از جمله پهنای باند بالا و تأخیر 
کم، در کنار حجم اتصال انبوه را دارد که این نسل را از نسل های قبلی متمایز می کند. در عین حال با اینکه انتظار 
می رفت گسترش نسل پنج به تحول دیجیتال در صنایع و تحول زیرساخت های ارتباطی در جهان منجر شود، 
حتی در کشوری مانند چین، روند پیشرفت آن در صنایع، کند است. ایرانسل هم تجربه ایجاد تحول دیجیتال 
در صنایع را با فولاد مبارکه اصفهان از چندسال گذشته آغاز کرد و با احداث اولین سایت نسل پنج با کاربری 

صنعتی در این کارخانه، تلاش کرد تا این زیرساخت، منجر به تحول دیجیتال در فرآیندهای جاری آنان شود.

تعدادسایتهای 5G ایرانسل
تاپایان2024دوبرابرمیشود

گروهی از محققان کشور توانستند به 
نانو کاتالیزور جدیدی  فرمولاســیون 
دست یابند که می تواند جایگزین اسید 

سولفوریک در واکنش های آلی باشد.
علی کاظمی تبریــزی، دانش آموخته  دکتری  
منابع طبیعی-علوم صنایع چوب و کاغذ واحد علوم 
و تحقیقات تهران و عضو باشــگاه پژوهشگران 
جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی با همکاری 
دکتر حبیب الله خادمی اسلام و امیر هومن حمصی 

موفق به تولید نانو کاتالیزور جدیدی با نام »لوفا آمونیوم  دی هیدروژن  سولفات« 
به عنوان جایگزینی مناسب برای سولفوریک اسید در واکنش های آلی شدند.

کاظمی تبریزی درباره این دســتاورد توضیح داد: استفاده از کاتالیزورها در علم 
شیمی امری ناگزیر و پدیده ای ضروری به شمار می رود و در این راستا کاتالیزورهای 
اسیدی نقشی عمده و کلیدی ایفا می کنند. مشکل اصلی در این زمینه، دشواری 
به کارگیری اسیدهای شناخته شده معدنی مانند فسفریک اسید، سولفوریک اسید و 
کلریدریک اسید، سختی جداسازی محصولات و بهره اندک محصولات مورد نظر 
است.وی خاطر نشان کرد: با توجه به این موارد، استفاده از اسیدهای جامد به عنوان 

کاتالیزورهای جایگزین مورد توجه ما قرار گرفته است.
این دانش آموختــه دکتری منابع طبیعی-علوم صنایع چوب، هدف اصلی این 
طرح را سنتز و معرفی یک نانوکاتالیزور جدید به  عنوان جایگزینی مناسب و مؤثر 
سولفوریک اسید و استفاده از آن در فرایندهای شیمیایی عنوان کرد و یادآور شد: 
اســاس کار در این اختراع، اصلاح شیمیایی سطح نانو ذرات لیگنو سلولزی لوفا، 
شناسایی نانوکاتالیزگر حاصل و سپس استفاده از آن به عنوان یک نانوکاتالیست 

ناهمگن در تبدیل های شــیمیایی مختلف بوده 
است.

این محقق اظهار کــرد: مرحله کلیدی در این 
اختراع، ساخت کاتالیزگر و شناسایی آن به کمک 
 IR ،TGA ،XRD ، DRS دســتگاه های
و SEM بود که شــامل اصلاح سطوح لیگنو 
سلولزی لوفا به وسیله ۳-آمینوپروپیل  تری اتوکسی  
سیلان و اسیدی کردن آن و انجام کلیه تست های 

لازم بوده است.
کاظمی تبریزی با بیان اینکه واکنش لوفا با ۳-آمینوپروپیل  تری اتوکسی  سیلان 
امکان قرار دادن گروه های اسیدی را روی سطوح لیگنو سلولزی لوفا، برای ایجاد 
قابلیت کاتالیزگری در این ماده فراهم کرد، گفت: استفاده از کاتالیزگر تهیه شده در 
تبدیل های آلی مختلف از جمله محافظت و محافظت زدایی از گروه های عاملی 

مانند آمین ها و واکنش های سنتزی از دیگر مراحل این اختراع بود.
به گفته وی، نتیجه اولیه ساخت و اثبات ساختار کاتالیزور مورد نظر با روش های 
اشاره  شده و نیز به کارگیری بسیار موفق آن در تسریع واکنش های سنتز زانتن ها 
و بیس ایندولیل متان ها به عنوان نمونه ای از ترکیبات شبه دارویی، به خوبی مؤید 
اولویت استفاده از کاتالیزور ساخته شده نسبت به سایر کاتالیزورها از نظر کاهش زمان 
فرایند، افزایش بهره وری، کاهش مقدار کاتالیزور مورد استفاده و نیز سهولت روش 
کار است.کاظمی تبریزی، جداسازی محصولات و برگشت پذیر بودن کاتالیست 
بعد از مصرف را از دیگر دســتاوردهای این مطالعات نام برد و افزود: گام بعدی، 
به کارگیری این کاتالیزور در گستره وسیعی از واکنش های آلی است که برای انجام، 

نیاز به کاتالیزور اسیدی دارند.

کوچکترین شتاب دهنده ذرات جهان، ۵۴ میلیون بار کوچک تر از »برخورد دهنده هادرونی 
بزرگ« است و می تواند امیدبخش باشد.

به نقل از اســپیس، دانشمندان برای اولین بار کوچک ترین شتاب دهنده ذرات جهان را ساخته اند. این نمونه 
موفقیت آمیز که به اندازه یک ســکه کوچک است، می تواند روزنه ای را به روی طیف گسترده ای از کاربردها، 
از جمله استفاده کردن از شتاب دهنده های کوچک ذرات در بیماران انسان باز کند.فناوری جدید که به عنوان 
»شتاب دهنده الکترونی نانوفوتونیکی« )NEA( شناخته می شود، از یک ریزتراشه کوچک تشکیل شده که یک 
لوله خالی کوچک تر ساخته  شده از چندین میله را در خود جای داده است. پژوهشگران می توانند با شلیک کردن 
پرتوهای لیزری کوچک به این میله ها، الکترون ها را شتاب دهند.لوله اصلی تقریبا ۰.5 میلی متر طول دارد و 5۴ 
میلیون بار کوتاه تر از حلقه ۲۷ کیلومتری است که »برخورددهنده هادرونی بزرگ« )LHC( مرکز »سرن« 
)CERN( در سوئیس را تشکیل می دهد. برخورددهنده هادرونی بزرگ، بزرگترین و قوی ترین شتاب دهنده 
ذرات در جهان به شمار می رود که طیفی از ذرات جدید مانند »بوزون هیگز«  )Higgs boson(، نوترینوهای 

شبح مانند و ذره مرموز ایکس را کشف کرده است.داخل تونل کوچک شتاب دهنده الکترونی نانوفوتونیکی، تنها 
 National( »حدود ۲۲5 نانومتر عرض دارد. این در حالی است که براساس گزارش »موسسه ملی نانوفناوری
Nanotechnology Institute(، موهــای انســان بین ۸۰ هزار تا ۱۰۰ هزار نانومتر ضخامت دارند.

پژوهشگران »دانشگاه فردریش الکساندر ارلانگن نورنبرگ« )FAU( در آلمان، از این شتاب دهنده کوچک 
برای شتاب دادن الکترون ها از انرژی ۲۸.۴ کیلوالکترون ولت به ۴۰.۷ اینچ ولت استفاده کردند. بدین ترتیب، 
شتاب الکترون ها حدود ۴۳ درصد افزایش یافته است.طرح ساخت چنین شتاب دهنده کوچکی اولین بار در سال 
۲۰۱5 پیشنهاد شد. به گفته پژوهشگران، این اولین بار است که یک شتاب دهنده الکترونی نانوفتونیک با موفقیت 
ساخته می شود. پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« پیشتر این شاهکار را با مینی شتاب دهنده خود انجام داده اند اما 
نتایج کار آنها هنوز در دست بررسی است.»روی شیلو« )Roy Shiloh( فیزیک دان دانشگاه فردریش الکساندر 
ارلانگن نورنبرگ و از پژوهشگران این پروژه گفت: ما برای اولین بار واقعا می توانیم در مورد یک شتاب دهنده 
ذرات صحبت کنیم که روی یک ریزتراشــه قرار دارد.برخورددهنده هادرونی بزرگ، بیش از ۹۰۰۰ آهن ربا را 

برای ایجاد میدان مغناطیســی به کار می گیرد که ذرات را تا حدود ۹۹.۹ درصد ســرعت نور شتاب می دهند. 
شتاب دهنده الکترونی نانوفوتونیکی نیز یک میدان مغناطیسی را ایجاد می کند اما کار خود را با شلیک پرتوهای 
نور به میله های لوله خالی انجام می دهد. این کار، انرژی را به درستی تقویت می کند اما میدان انرژی حاصل شده 
بسیار ضعیف تر است.الکترون هایی که توسط شتاب دهنده الکترونی نانوفوتونیکی شتاب می گیرند، فقط حدود یک 
میلیونیم انرژی ذرات شتاب داده شده توسط برخورددهنده هادرونی بزرگ را دارند. با وجود این، پژوهشگران بر این 
باورند که می توانند طراحی شتاب دهنده الکترونی نانوفوتونیکی را با استفاده از مواد جایگزین یا چیدن لوله های 
متعدد در کنار یکدیگر بهبود ببخشند تا سرعت ذرات را افزایش دهند. در هر حال، آنها هرگز به سطح انرژی 
مشابه برخورددهنده های بزرگ نخواهند رسید.با توجه به اینکه هدف اصلی از ایجاد این شتاب دهنده ها، استفاده 
کردن از انرژی منتشر شده توسط الکترون های شتاب دار در درمان های پزشکی هدفمند است تا جایگزین انواع 
آسیب رسان پرتودرمانی برای کشتن سلول های سرطانی شود، این شتاب دهنده ممکن است کارآمد باشد.»توماس 
کلوبا« )Tomáš Chlouba( فیزیک دان دانشگاه فردریش الکساندر ارلانگن نورنبرگ و پژوهشگر ارشد این 
پروژه گفت: کاربرد رویایی این طرح، قرار دادن یک شتاب دهنده ذرات روی آندوسکوپ است تا بتوان پرتودرمانی 

را مستقیما در ناحیه آسیب  دیده بدن انجام داد اما هنوز راه زیادی تا رسیدن به این هدف باقی مانده است.

رئیس ســازمان تنظیم مقــررات و 
ارتباطات رادیویــی گفت: اگر فناوری 
نسل پنجم را در کشور توسعه دهیم، 
تأخیر در شبکه در نسل پنجم به ۱۲ الی 
۱3 میلی ثانیه کاهش پیدا می کند که در 

واقع نرخ تأخیر نصف خواهد شد.
امیر محمدزاده لاجوردی در همایش ملی نسل 
پنجم ارتباطات در ایران اظهار کرد: حدود ۱۲ سال 
است که توسعه نسل پنجم موبایل در دنیا آغاز 

شده است؛ فناوری که سرعت مناسبی دارد و به صورت عملیاتی حداکثر سرعتی 
که در این نسل اجرا می شود یک تا سه گیگاهرتز است.وی افزود: در حوزه تعداد 
کاربران فعال هم در محدوده جغرافیایی هم به این صورت است که اگر در نسل 
چهارم در هر کیلومتر مربع ۴۰۰۰ گوشی هوشمند را پوشش دهد، در نسل پنجم در 
هر کیلومتر مربع حدود یک میلیون گوشی هوشمند پشتیبانی می شود و به همین 
دلیل هم در حوزه ارتباطاتی مورد اســتقبال قرار گرفته است.لاجوردی گفت: در 
حوزه تأخیر هم، در واقع تأخیری که در شبکه و دسترسی ایجاد می کند، نسبت به 
فناوری های دیگر ممتاز و برجسته است. درحال حاضر در تهران در سرویس های 
داخلی متوسط تأخیر در شبکه ثابت حدود ۱۰ میلی ثانیه است. این فناوری وقتی 
وارد ۳G  می شود و ۱۰ میلی ثانیه تبدیل به ۴۰ میلی ثانیه می شود. فناوری که 
یک نسل توسعه پیدا می کند، این چند میلی ثانیه در ۴G در تهران به ۳۰ میلی 
ثانیه می رســد. اگر ما فناوری نسل پنجم را در کشور توسعه دهیم، این تأخیر در 
نســل چهارم به ۱۲ الی ۱۳ میلی ثانیه کاهش پیدا می کند و در واقع نرخ تأخیر 
نصف خواهد شد.رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در ادامه گفت: 

نسل پنجم اینترنت نیازمندی ها و زیرساخت هایی 
می خواهد که زیرساخت اصلی آن فرکانس است. 
  5G در زمینه فرکانس هم می توان گفت سرویس
فرکانس خوبی داریم که ضریب نفوذ و پوشش آن 
گسترده است و تا بیش از ۱۰۰ کیلومتر را می توان 
با یک سایت پوشش داد.وی تاکید کرد: مشکلی 
که وجود دارد این است اگر بخواهیم این فناوری 
را بر روی فرکانس گفته ارائه دهیم، با محدودیت 
سرعت رو به رو هستیم. از فرکانس ۱۰۰۰ تا ۶ 
مگاهرتز باندهای فرکانسی خوب داریم که می توانیم سرعت را افزایش داده و از 
نظر پوششی هم تا چندین کیلومتر یک سایت و آنتنی که برای نسل پنجم اینترنت 
اســت را پوشش بدهد.وی تشریح کرد: ما در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی مقدمات بررسی و استفاده از یک فرکانس را بررسی می کنیم که تا سال 
بعد شاهد اتفاقات خوبی باشیم. اما این باند فرکانسی هم مشکلات خود را دارد؛ البته 
تدبیری اندیشیده شده تا بتوانند چالش سرویس دهی 5G برروی این فرکانس را 
حل کند. ما در کشور اپراتورهایی داریم که در حال ارائه این نسل از اینترنت هستند 
و الان ۸۰۰ سایت نسل پنجم در کشور داریم که پیش بینی می کنیم تا پایان امسال 
به ۱۲۰۰ سایت برسد.لاجوردی افزود: همچنین بررسی کرده ایم به حدود ۴۰۰۰ 
سایت نسل پنجم نیاز داریم و ان شاالله تا پایان ۱۴۰۳ با همکاری اپراتورها به این 
میزان دست یابیم. البته پشتیبانی گوشی های هوشمند هم در این زمینه بسیار مهم 
است و باید واردکنندگان گوشی تلفن همراه به آن توجه کنند. امیدوار هستیم در 
این سازمان، دو فرکانس ۳۶۰۰ و ۳۷۰۰ که مطلوب این فناوری است را ارایه دهیم 

که به زودی مزایده و واگذاری آن انجام خواهد شد.

 دستیابی محققان به فرمولاسیون نانو کاتالیزور جدید رئیس سازمان تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی مطرح کرد:
برای واکنش های آلی

دانشمندان کوچکترین شتاب دهنده ذرات جهان را ساختند

کاهش تأخیر شبکه در نسل پنجم اینترنت


